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УДК 539.3 
 

И.В. ВИТКОВСКИЙ, М.В. ХОРОШИЛОВА, В.С. ШОРКИН, АЛЬ-ШАТЕБИ САМИ 
 

ЭНЕРГИЯ АКТИВАЦИИ ЧАСТИЦЫ ПРИ ЕЕ ДИФФУЗИИ  
В СПЛОШНОЙ СРЕДЕ 

 
Предложен метод оценки величины энергии активации при определении 

коэффициента диффузии частиц-включений в сплошной упругой среде. Метод основан на 
гипотезе о равенстве энергии активации и потенциальной энергии взаимодействия частицы с 
упругой средой, в которой она оказалась. Эта энергия определяется методами нелокальной 
модели упругой среды, опирающейся на представление о парном потенциальном 
взаимодействии ее частиц. Потенциал взаимодействия известен. Его параметры 
определяются через характеристики упругого состояния, используемыми классической 
линейной теорией упругости. Результаты расчета энергии активации сравниваются с ее 
значениями, представленными в научной литературе. 

Ключевые слова: энергия активации, потенциальная энергия, нелокальное парное 
взаимодействие, теория упругости. 
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I.V. VITKOVSKY, V.S. SHORKIN, M.V. KHOROSHILOVA, AL-SHATEBI SAMI 
 

THE ACTIVATION ENERGY OF A PARTICLE DIFFUSION  
IN A CONTINUOUS MEDIUM 

 

Evaluation methods of activation energy in determining the diffusion coefficient of particle-
inclusions in a continuous elastic medium proposed. The method is based on the hypothesis that the 
activation energy and the potential energy of a particle interacting with an elastic environment in 
which it finds itself are equal. This energy is determined by the methods of nonlocal model for elastic 
medium, based on the representation of the particles have a pair potential interaction. The interaction 
potential is known. Its parameters are defined by characteristics of the elastic state, used the classical 
linear theory of elasticity. The calculation results of the activation energies are compared with the 
value given in the scientific literature. 

Keywords: activation energy, potential energy, the non-local pair interaction, the theory of 
elasticity. 
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УДК 621.822 
 

А.Ю. КОРНЕЕВ, ЛИ ШЕНБО 
 

МЕТОДИКА РАСЧЕТА ДИНАМИЧЕСКИХ  
ХАРАКТЕРИСТИК МЕТАЛЛОРЕЗИНОВЫХ КОЛЕЦ 

 
Предложена методика расчета динамических характеристик металлорезиновых 

(МР) колец в радиальном и осевом направлениях. Приведены схема и динамическая модель 
роторно-опорного узла на коническом подшипнике скольжения с МР-демпфером. Результаты 
иллюстрируются характерными петлями гистерезиса в обоих направлениях. 

Ключевые слова: динамические характеристики, демпфер, кольцо, металлорезина, 
гистерезис. 
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A.Yu. KORNEYEV, LI SHENG-BO 
 

THE CALCULATION PROCEDURE OF THE DYNAMIC 
CHARACTERISTICS OF METAL-RUBBER RINGS 

 



The calculation procedure of the dynamic characteristics of metal-rubber (MR) rings is 
offered. Scheme and dynamic model of rotary-support unit on conical bearing with metal-rubber 
damper are given. The results are illustrated by the loops of hysteresis in both directions. 
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Е.А. КРУГОВОВА 

 
ОЦЕНКА ВЛИЯНИЯ КОЛЕБАНИЙ МОСТА НА ДИНАМИКУ ПОЕЗДА  
В ПРОГРАММНОМ КОМПЛЕКСЕ «УНИВЕРСАЛЬНЫЙ МЕХАНИЗМ»1 

 
В ПК УМ реализована методика компьютерного моделирования взаимодействия 

железнодорожных экипажей и мостов. На ее основе проводятся исследования влияния 
колебаний пролетного строения на динамические характеристики движущегося по нему 
экипажа. В работе используются детальные пространственные модели грузового состава и 
ферменного моста. Анализируются вертикальные, продольные и поперечные силы, 
коэффициенты динамики «колесо-рельс». 

Ключевые слова: компьютерное моделирование, железнодорожный мост, грузовой 
состав. 
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E.A. KRUGOVOVA 
 

ASSESSMENT OF THE IMPACT OF FLUCTUATIONS OF THE BRIDGE  
ON THE DYNAMICS OF A TRAIN IN THE SOFTWARE PACKAGE  

«UNIVERSAL MECHANISM» 
 

The procedure of vehicle-bridge interaction modeling is realized in Universal Mechanism 
Software. The program can be used for 3D dynamic analysis of train moving on the flexible bridge. 
The article is illustrate the dynamic forces of train consists of 10 vehicles.   

Keywords: vehicle-bridge interaction computer simulation, railway bridge, train. 
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А.С. БУКАТЫЙ, С.А. БУКАТЫЙ, И.Б. АНДРЕЕВ 
 

ОПТИМИЗАЦИЯ ЗАМКОВЫХ СОЕДИНЕНИЙ ГТД  
НА ОСНОВЕ ПАРАМЕТРИЧЕСКОГО МОДЕЛИРОВАНИЯ 

И ЭНЕРГЕТИЧЕСКОГО КРИТЕРИЯ 
 

В статье на примере соединения типа "ёлка" рассматривается  методика 
оптимизации  замковых соединений лопатка-диск ГТД на основе параметрического 
моделирования и анализа НДС в зонах концентрации напряжений. Показана эффективность 
применения энергетического критерия для оптимизации геометрических параметров 
замкового соединения с целью уменьшения концентрации напряжений. 

Ключевые слова: замковое соединение типа «Ёлка», энергетический критерий, 
параметрическое моделирование, концентратор напряжений, математическая модель.  
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A.S. BUKATYI, S.A. BUKATYI, I.B. ANDREEV 

 

THE OPTIMIZATION OF THE TURBINE BLADE-DISK INTERLOCK ON 
THE BASIS OF PARAMETRIC MODELING AND ENERGY CRITERION 

  
On the example of interlock of the type “fir tree” the method of optimization of blade-disk 

interlock on the basis of parametric modeling and deflected mode analisys in the stress concentrators 
is examined here. In the bounds of this article the efficiency of energy criterion for optimization of 
gometric parameters of interlock for the minimization of stress concentration is researched. 

Keywords: interlock of the type “Fir tree”, energy criterion, parametric modeling, stress 
concentrator, mathematical model.  
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О.О. КАРЕЛИН, А.Е. РЕМИЗОВ 
 

К ВОПРОСУ РАСЧЕТА УГЛОВ ПОТОКА В МЕЖТУРБИННЫХ  
ПЕРЕХОДНЫХ КАНАЛАХ НА СТАДИИ ПРЕДВАРИТЕЛЬНОГО  

ПРОЕКТИРОВАНИЯ ТУРБИН АВИАЦИОННЫХ И ПРОМЫШЛЕННЫХ 
ГАЗОТУРБИННЫХ ДВИГАТЕЛЕЙ 

 
Предлагается уточненное эмпирическое соотношение для расчета углов потока в 

межтурбинных переходных каналах, которое может использоваться при предварительном 
проектировании турбин авиационных и промышленных газотурбинных двигателей. 
Предлагаемое соотношение учитывает геометрические параметры переходного канала, 
величину входной закрутки и характер ее распределения по радиусу. 

Ключевые слова: эмпирическое соотношение, закрутка потока, переходный канал. 
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O.O. KARELIN, A.E. REMIZOV 
 

TO THE QUESTION OF CALCULATION OF  FLOW TWISTING ANGLE 
IN ADAPTER CHANNELS ON THE STAGE OF PRELIMINARY  
DESIGNING OF AERO-ENGINES AND POWER GENERATION  

GAS TURBINE 
 

 
КОНСТРУИРОВАНИЕ, РАСЧЕТЫ,  

МАТЕРИАЛЫ 



Empiric expression to calculate the flow twisting angle in adapter channels of aero-engines 
and power generation gas turbine on the stage of preliminary designing is suggested. It takes into 
account geometry of adapter channels and inflow twisting conditions. 

Keywords: empiric expression, inflow twisting, adapter channel. 
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Л.А. САВИН, Е.В. СЛИВИНСКИЙ, Д.Н. КЛИМОВ,  
Т.Е. МИТИНА, Е.А. СУЗДАЛЬСКАЯ 

 

ПЕРСПЕКТИВНОЕ ТОРСИОННОЕ РЕССОРНОЕ ПОДВЕШИВАНИЕ  
ДЛЯ МАГИСТРАЛЬНЫХ И ПРОМЫШЛЕННЫХ ТЕПЛОВОЗОВ  

С ЧЕЛЮСТНЫМИ ТЕЛЕЖКАМИ 
 

В статье рассматриваются вопросы колебаний и силового нагружения локомотива с 
челюстными тележками, снабжённого адаптивным торсионным рессорным подвешиванием, 
а так же описана методика инженерного расчёта основных геометрических параметров 
адаптивной торсионной рессоры и адаптивного гидромеханического демпфера.  

Ключевые слова: рессорное подвешивание, гидромеханический демпфер, локомотив, 
демпфирование, жёсткость.  
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L.A. SAVIN, E.V. SLIVINSKY, D.N. KLIMOV, T.E. MITINA, E.A. SUZDAL’SKAYA 

 
PERSPECTIVE TORSIONAL SPRINGINGFOR THE MAIN AND  

INDUSTRIAL DIESEL LOCOMOTIVES WITH PEDESTAL BOGIE 
 

In the report are considered questions of oscillations and applications of load of locomotive 
with pedestal bogie equipped with torsional springing, and also describes the method of engineering 
calculation of basic geometric parameters of the adaptive torsional springing and 
adaptive hydromechanical damper. 

Keywords: springing, hydromechanical damper, locomotive, dampening; deflection rate. 
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Д.В. ШУТИН, Р.Н. ПОЛЯКОВ 
 

АНАЛИЗ И ПОДБОР ПРОГРАММНО-АППАРАТНЫХ СРЕДСТВ  
СИСТЕМЫ УПРАВЛЕНИЯ РАДИАЛЬНЫМ МЕХАТРОННЫМ  

ГИДРОСТАТОДИНАМИЧЕСКИМ ПОДШИПНИКОМ 
 

В статье рассматриваются вопросы подбора программно-аппаратных средств для 
реализации системы управления радиальным мехатронным гидростатодинамическим 
подшипником. Приведены базовые критерии подбора элементов системы управления, 
произведен анализ ее потребных характеристик. Произведен подбор программных и 
аппаратных средств системы управления, а также произведен анализ влияния их 
характеристик на функционирование подшипника. 

Ключевые слова: подшипник скольжения, система управления, аппаратное 
обеспечение, программное обеспечение, динамические характеристики. 

 
СПИСОК ЛИТЕРАТУРЫ 

 
1. Шутин, Д.В. Управляемые адаптивные опоры скольжения / Д.В. Шутин, Р.Н. Поляков, Л.А. Савин // 

Мехатроника, робототехника: современное состояние и тенденции развития: сб. науч. ст. Всерос. науч. школы 
для молодежи / ред. кол.: С.Ф. Яцун (отв. ред.) [и др.]. – Курск: Юго-Зап. гос. ун-т, 2011. – С.166–174. 

2. Савин, Л.А. Моделирование роторных систем с подшипниками жидкостного трения / Л.А. Савин, 
О.В. Соломин. – М.: Машиностроение-1, 2006. – 334 с. 

3. Шутин, Д.В. Принципы управления мехатронным гидростатическим подшипником / Д.В. Шутин, 
Р.Н. Поляков, Л.А. Савин // Автоматизированные системы проектирования и научных исследований 
технических систем. Материалы II Всероссийской научно-методической конференции «ОПиДМ – XXI век» / 
ред. кол.: В.А. Голенков [и др.]. – Орел: ОрелГТУ, 2010. – С.14-21. 
 
Шутин Денис Владимирович  
ФГБОУ ВПО «Госуниверситет – УНПК», г. Орел 
Аспирант, исполнительный директор НОЦ «Мехатроника и международный инжиниринг» 
E-mail: rover.ru@gmail.com 
 
Поляков Роман Николаевич 
ФГБОУ ВПО «Госуниверситет – УНПК», г. Орел 
Кандидат тех. наук, доцент, заместитель зав. кафедрой «Мехатроника и международный инжиниринг» 
E-mail: romanpolak@mail.ru 
________________________________________________________________________________ 

 
D.V. SHUTIN, R.N. POLYAKOV 

 
HARDWARE AND SOFTWARE ANALYSIS AND SELECTION FOR THE 

CONTROL SYSTEM OF A RADIAL MECHATRONIC  
HYDRO-STATIC-DYNAMIC BEARING  

 



In the article issues of selection of hardware and software for building of radial mechatronic 
hydro-static-dynamic bearing control system are considered. The basic criteria of the control system 
elements selection are given. Analysis of its needful characteristics is made. Selection of hardware 
and software for the control system is made; analysis of their effect on operation of bearing is made. 

Keywords: journal bearing, control system, hardware, software, dynamic characteristics. 
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С.И. ВДОВИН, О.В. ДОРОФЕЕВ, К.С. ЛУНИН 

 
АДАПТИВНОЕ УПРАВЛЕНИЕ ГИБКОЙ ТРУБ  

ПО КРУГЛОМУ КОПИРУ 
 

Рассматривается коррекция углов гибки в реальном времени обработки с учетом 
зависимости пружинения трубы от растяжения ее оси, вызванного применением дорна. 

Ключевые слова: изгиб трубы; числовое программное управление; упругая и 
пластическая деформация; нейтральная поверхность; изгибающий момент. 
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S.I. VDOVIN, O.V. DOROFEEV, K.S. LUNIN 

 

ADAPTIVE CONTROL OF TUBE BENDING AT CIRCULAR  
COPYING TEMPLET 

 
Correction of bending angles in real time processing with regard to tube spring-back 

dependence on its axial tension caused by mandrel use is considered.        
Keywords: tube bending; computer numerical control; elastic and plastic deformation; 

neutral surface; bending moment.  
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А.А. ПОПИКОВ, С.В. МАЙОРОВ 

 
АНАЛИЗ ДИНАМИКИ РОТОРА КОМПРЕССОРА  

ТЕХНОЛОГИЧЕСКОГО ГАЗА 
 



В работе рассмотрены достоинства и недостатки вращающейся системы 
координат при анализе динамики ротора компрессора. Выведены матрицы перехода от 
стационарной системы координат к вращающейся и обратно. На примере свободного 
отклика показана разница собственных частот колебаний в разных системах координат. 

Ключевые слова: динамика ротора, собственные частоты, колебания, компрессор. 
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ROTORDYNAMICS ANALYSIS OF PROCESS GAS COMRESSOR 
 

Perfections and limitations of compressor rotor dynamic analysis were considered at this 
paper. Transformation matrices were derived. Differences between rotating and stationary coordinate 
systems were demonstrated. 

Keywords: rotor dynamics, natural frequency, vibration, compressor. 
BIBLIOGRAPHY 

 
1. Driot N. Dynamics of a rotor subjected to a base translational motion and an uncertain parametric excitation 

/ N. Driot, C. H. Lamarque, A. Berlioz. // 12th IFToMM World Congress Proceedings. Vol. 4. – Besancon, France, 
2007 – P. 1047 – 1052 

2. Chong-Won Lee. Rotating Vibration analysis of rotors / C.W. Lee. - Springer, 1993. - 312 p. 
3. Genta, G. Dynamics of rotating systems / G. Genta. – NY: Springer, 2005. - 660 p. 
4. Lalanne, M. Rotordynamics Prediction in Engineering / M. Lalanne, G. Ferraris. – J. Wiley&Sons, 1998, 

266 p. 
5. M.I. Friswell Dynamics of Rotating Machines. Cambridge University Press. 2010. 512 pp. 
6. G. Teschl. Ordinary Differential Equations and Dynamical Systems. Universitaet Wien, 2009 – 365 p. 

 
Popikov Alexandr Alexandrovich 
Stary Oskol technological institute branch of NITU MIS&S, Stary Oskol.  
Doctor of Philosophy, deputy director by educational and methodical work 
309516, Stary Oskol, Makarenko district, 42 
Phone: +7-905-040-05-07 
E-mail: sanyok_s@bk.ru 
 
 



Majorov Sergey Vladimirovich 
State university – education scientific production complex 
Doctor of Philosophy, associate professor department «Mechatronics and international engineering» 
302020, Russian Federation, Orel, Naugorskoe shosse, 29 
Phone: +7 (4862) 419885 
E-mail: sergeyostu@yandex.ru  
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А.П. БАБИЧЕВ, Ю.М. ВЕРНИГОРОВ, Н.Н. ФРОЛОВА 
 

РЕЖИМЫ РАБОТЫ УСТРОЙСТВА ТОНКОГО  
ПОМОЛА ПОРОШКА SmCo5 

 
Рассмотрено устройство для помола ферромагнитных порошков, режимы его 

работы и результаты экспериментальных исследований, произведенных с порошком SmCo5. 
Ключевые слова: ферромагнитный порошок; магнитовибрирующий слой; мельница. 
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A.P. BABICHEV, Y.M. VERNIGOROV, N. N. FROLOVA 
 

OPERATING MODES OF THE DEVICE OF THE HIGH MILLING  
OF THE POWDER SmCo5 

 
The device for a grinding of ferromagnetic powders, modes of its work and the experimental 

results of the research made with powder SmCo5 are  considered. 
Keywords:  ferromagnetic powder; magnet vibrating layer; mill. 
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УДК 621.787.4 
 

В.А. ГОЛЕНКОВ, С.Ю. РАДЧЕНКО, Д.О. ДОРОХОВ, И.М. ГРЯДУНОВ 
 

К ВОПРОСУ О ПОВЫШЕНИИ ЭКСПЛУАТАЦИОННЫХ  
ХАРАКТЕРИСТИК ПОЛЫХ ОСЕСИММЕТРИЧНЫХ ДЕТАЛЕЙ МАШИН 

МЕТОДАМИ ИНТЕНСИВНОЙ ПЛАСТИЧЕСКОЙ ДЕФОРМАЦИИ 
 

Рассмотрены способы упрочняющей обработки, наиболее распространённые в 
современном машиностроении. Сделан вывод об их непригодности для обработки некоторых 
классов деталей. Поставлена задача необходимости разработки нового способа упрочняющей 
обработки. 

Ключевые слова: валковая штамповка, комплексное локальное деформирование, 
упрочнение, энергозатраты, оптимальное сочетание эксплуатационных характеристик. 
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V.A. GOLENKOV, S.J. RADCHENKO, D.O. DOROHOV, I.M. GRYADUNOV  
 

ON PERFORMANCE IMPROVING OF HOLLOW AXISYMMETRIC 
DETALES OF MACHINES BY INTENSIVE PLASTIC  

DEFORMATION METHODS 
 

The methods of hardening processes, widely used in modern machinery has been considered. 
Concluded of their unsuitability for some class of details processing. The task of development of new 
hardening process method is set. 

Keywords: rolls stamping, complex local deformation, hardening, energy costs, optimal 
combination of performance. 
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УДК 621.914.5 

 
П.С. РУБИН, А.С. ТАРАПАНОВ 

 
ПЕРСПЕКТИВЫ РАЗВИТИЯ СПОСОБОВ ОБРАБОТКИ  
ЦИЛИНДРИЧЕСКИХ КОЛЕС С АРОЧНЫМИ ЗУБЬЯМИ 

 
Рассмотрены альтернативные способы обработки цилиндрических колес с арочными 

зубьями и выявлены наиболее эффективные из них. Разработаны теоретические основы 
изучения параметров формирования арочных зубьев в целях дальнейшего совершенствования 
процессов и комбинирования наиболее эффективных вариантов. 

Ключевые слова: арочный зуб, цилиндрическая передача, резцовая головка, схема 
резания. 
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P.S. RUBIN, A.S. TARAPANOV 
 

PROSPECTS OF DEVELOPMENT OF MODES OF MACHINING  
OF CYLINDRICAL WHEELS WITH ARCH TEETHS 

 



Alternative modes of machining of cylindrical wheelss with arch teeths are observed and 
most effective of them are determined. The theoretical fundamentals of study of parametres of shaping 
of arch teeths with a view of the further perfecting of processes and a combination of the most 
effective alternatives are developed. 

Keywords: an arch , cylindrical wheels, the cylindrical gear, the cutting circuit design. 
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Ю.Н. СТЕБЛЕЦОВ 
 

ЭКСПЕРИМЕНТАЛЬНАЯ АДЕКВАТНОСТЬ РЕЗУЛЬТАТОВ  
ПРОГНОЗИРОВАНИЯ ШЕРОХОВАТОСТИ ОБРАБОТКИ ЗУБЧАТЫХ 

КОЛЕС ПЕРЕДАЧИ НОВИКОВА 
 

В статье рассматривается вопрос о шероховатости поверхности зубчатых колес 
передачи Новикова, экспериментальная адекватность ее результатов теоретически 
прогнозированным значениям. 

Ключевые слова: математическое отображение, передачи Новикова, составляющая 
профиля шероховатости ,шероховатость поверхности. 
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Y.N. STEBLESOV 
 

EXPERIMENTAL PREDICTION OF ADEQUACY OF ROUGHNESS  
PROCESSING GEARS TRANSMISSION NOVIKOVA 

 
This article addresses the issue of surface roughness transfer of Novikov gears, the 

experimental value of the results theoretically predicted values. 
Keywords: mathematical mapping, transmission Novikov component of the roughness 

profile, the surface roughness. 
 

BIBLIOGRAPHY 
 

1. Stebletsov, Y.N. Development of mathematical diagrams show cutting gear transmission Novikov worm 
mills [text] / Y.N. Stebletsov, A.S. Tarapanov // Materials of scientific conference of young scientists and graduate 
students' scientific potential of Orel in the modernization of the industrial complex of small towns of Russia "- Orel: 
Orel State Technical University, 2010, p. 90-94. 

2. Suslov, A.G. Surface Engineering of parts - a reserve to increase the competitiveness of the machine / 
directory. Engineering magazine. Number 4 (Appendix), 2001. p. 3-9. 
 
Stebletsov Yuri Nikolaevich 
FSEI HVT «State University – ESPC» 
Graduate student of the Department "Technology of Machine Building and Design Technology Computer Science "  
«Mechanical engineering and design-engineering informatics», Orel 
Phone: (4862) 55-55-24 
E-mail: steblecov@mail.ru 
 
 

УДК 537.523.74 
 

А.В. КОВАЛЬЧУК, А.Г. САМСОНОВ, Ю.П. ЮЛЕНЕЦ 
 

ДИАГНОСТИКА ХАРАКТЕРИСТИК ПЛАЗМОХИМИЧЕСКИХ 
ПРОЦЕССОВ ВЫСОКОЧАСТОТНОГО ЕМКОСТНОГО РАЗРЯДА 

 
Предложен метод диагностики характеристик высокочастотного емкостного разряда, 

используемого в плазмохимических процессах модифицирования твердых материалов. Метод 
предусматривает подключение к разрядному конденсатору измерительного колебательного контура и 
дальнейшее определение параметров цепи – тока разряда, активного сопротивления плазмы, эквивалентной 
емкости разрядного конденсатора в условиях настройки контура в резонанс. 

Ключевые слова: высокочастотный емкостный разряд; модифицирование поверхности; 
плазмохимические процессы; диагностика характеристик. 
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A.V. KOVALCHUK, A.G. SAMSONOV, Yu.P. YULENETS  

 

DIAGNOSTICS OF DISCHARGE CHARACTERISTICS  
FOR SURFACE MODIFICATION PROCESSES IN PLASMA  

 
A method of diagnostics of high frequency discharge plasma characteristics for chemical processes of surface 

modification is proposed. The substance of the method is that the discharge condenser is connected up with tank and 
then there’re realized the following operations: tuning the obtained circuit in resonance, measuring some electrical 
parameters and further calculation of discharge characteristics, i.e. discharge current, plasma zone resistance, 
discharge capacity equivalent. 

Keywords: high frequency discharge plasma; method to obtain characteristics; surface modification; tank; 
discharge current; plasma zone resistance; discharge capacity equivalent. 
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Т.Г. ПРОНЮШКИНА, А.В. МОРОЗОВА 
 

ПРОФЕССИОГРАММА КАК МОДЕЛЬ ФОРМИРОВАНИЯ  
КОНКУРЕНТОСПОСОБНОГО СПЕЦИАЛИСТА  

В ОБЛАСТИ МАШИНОСТРОЕНИЯ 
 

Рассматривается построение модели формирования конкурентоспособного 
специалиста–инженера. Модель отражает существенные свойства и качества личностного 
потенциала будущего специалиста и его профессиональной культуры. В основу модели 
заложены: профессиограмма, модель личности, компетентное поведение, структура 
социального опыта. 

Ключевые слова: профессионал, конкурентоспособный специалист, профессиограмма, 
профессиональная культура, профессиональнозначимые качества личности, компетентное 
поведение, социальный опыт. 

 ИННОВАЦИИ И КАДРЫ В МАШИНОСТРОЕНИИ 
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T.G. PRONYUSHKINA, A.V. MOROZOVA 
 

PROFESSIOGRAM AS A MODEL OF THE FORMATION  
OF COMPETITIVE ENGINEERING SPECIALIST 

 
The construction of a model of a competitive professional engineer. The model reflects the 

essential properties and quality of personal potential future specialist and professional culture. The 
model incorporated: professiograme model of personality, competent behavior, the structure of social 
experience. 

Keywords: professional, competitive specialist professiograme, professional culture, 
personality professionalnoznachimye quality, competent behavior, social experience. 
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УДК 620.179.1 
 

Е.Б. АНДРОСОВА, С.Ф. КОРНДОРФ 
 

ПРИЧИНЫ, ВЫЗЫВАЮЩИЕ НАРУШЕНИЕ  
ЦЕЛОСТНОСТИ РАБОЧИХ ПОВЕРХНОСТЕЙ  
ШАРИКОВЫХ ПОДШИПНИКОВ КАЧЕНИЯ 

 
В работе рассмотрено явление механического удара, как реакция твёрдого тела на 

интенсивные механические воздействия. Так же исследована возможность возникновения 
пластической деформации при интенсивных соударениях в шариковых подшипниках качения. 

Ключевые слова: реакция твёрдого тела на механические воздействия, пластическая 
деформация в подшипниках качения. 
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E.B. ANDROSOVA, S.F. KORNDORF  

 
REASONS FOR BREACH OF INTEGRITY WORKING  

SURFACES OF BALL BEARINGS 
 

In work considered the phenomenon of mechanical impact, reaction solid body on intense 
mechanical stress. Also investigated the possibility of plastic deformation under intense collisions in 
the ball bearings. 

Keywords: reaction solid body on intense mechanical stress, plastic deformation in rolling 
bearings. 

 
BIBLIOGRAPHY 

 
ПРИБОРОСТРОЕНИЕ 

И БИОТЕХНИЧЕСКИЕ СИСТЕМЫ 



 
1. Podmaster'ev, K.V. Jelektroparametricheskie metody kompleksnogo diagnostirovanija opor kachenija / K.V. 

Podmaster'ev. – M.: Mashinostroenie -1, 2001. – 367 s. 
2. Animalu, A. Kvantovaja teorija kristallicheskih tvjordyh tel, perevod E.L. Ivchenko i A.L. Jefrosa. – M.: 

Izd. «Mir», 1981. – s. 429. 
3. Massalimov, I.A. Vozmozhnyj mehanizm peredachi jenergii mehanicheskim udarom / I.A. Massalimov // 

Himija v interesah ustojchivogo razvitija. – 2002. – №10. – S. 161-164. 
4. Dzhonson K. Mehanika kontaktnogo vzaimodejstvija: Per. s angl. – M.: Mir, 1989. – 510 s. 

 
Androsova Elena Borisovna 
State University – Education Science Production Complex, Orel, Russia 
Post-graduate student of  department  “Instrument engineering, metrology and certification” 
E-mail: Elena_Androsova1@mail.ru 

 
 
УДК 621.3 

 

Е.В. ЖИЛИН 
 

ПОВЫШЕНИЕ ЭФФЕКТИВНОСТИ ИНФОРМАЦИОННО-  
ИЗМЕРИТЕЛЬНЫХ И УПРАВЛЯЮЩИХ СИСТЕМ  
АВТОМАТИЗИРОВАННЫХ ЭЛЕКТРОПРИВОДОВ 

 
Показано, что автоматизированные электроприводы составляют энергетическую 

основу автоматизации технологических процессов. Предложена функциональная схема 
автоматизированного электропривода. Установлено влияние на характеристики 
автоматизированного электропривода «длинного» кабеля, соединяющего устройство 
управления и электромеханический модуль автоматизированного электропривода. 
Предложено рассматривать такой кабель как длинную линию с распределенными 
параметрами. Рассмотрены различные аспекты такого влияния и предложены пути 
повышения эффективности работы информационно-измерительных и управляющих систем 
автоматизированного электропривода.  

Ключевые слова: автоматизированный электропривод, информационно-
измерительная и управляющая система, электромеханический модуль, двигатель, длинный 
кабель.  
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E.V. GILIN 

 
EFFICIENCY INCREASE IS INFORMATION - MEASURING AND  

OPERATING SYSTEMS OF THE AUTOMATED ELECTRIC DRIVES 
 

It is shown that the automated electric drives make a power basis of automation of 
technological processes. The function chart of the automated electric drive is offered. Influence on 
characteristics of the automated electric drive of the "long" cable connecting a control mean and the 



electromechanical module of the automated electric drive is established. It is offered to consider such 
cable as a long line with the distributed parametres. Various aspects of such influence are considered 
and ways of increase of an overall performance of information-measuring and operating systems of 
the automated electric drive are offered.     

Keywords: the automated electric drive, information-measuring and operating system, the 
electromechanical module, the engine, a long cable.  
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М.В. КОРОЛЁВ, Ю.Б. ИВАНОВ, Е.И. ЛАРКИН 
 

ПЕРСПЕКТИВНЫЕ НАПРАВЛЕНИЯ ПРИМЕНЕНИЯ СИСТЕМ  
ВИБРОАКУСТИЧЕСКОГО ЗАШУМЛЕНИЯ РЕЧЕВОЙ ИНФОРМАЦИИ 

 

Одним из важнейших направлений защиты речевой информации является применение 
систем виброакустического зашумления, т.е. организация активной защиты ведущихся 
переговоров. При функционировании систем активной защиты речевой информации появление 
скрытых отказов в используемых системах зашумления может привести к неконтролируемой 
утечке защищаемой информации. В статье в качестве возможных направлений 
совершенствования систем зашумления предложен способ организации резервирования 
элементов СВАЗ, позволяющий обеспечить требуемый уровень защищенности маскируемой 
информации, а также вариант использования принципа обратной связи по наличию и 
амплитуде речевого сигнала для повышения надежности систем зашумления. 

Ключевые слова: Защита речевой информации, системы виброакустического 
зашумления, резервирование элементов, обратная связь по наличию и амплитуде речевого 
сигнала. 
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M.V. KOROLYOV, Y.B. IVANOV, E.I. LARKIN 
 

PERSPECTIVE DIRECTIONS OF VIBRO-ACOUSTIC NOISING  
SYSTEMS OF VOICE DATA 

 
The major direction of protection of the speech information is application of active 

protection of leaded negotiations. At functioning systems of active protection occurrence of the latent 
refusals in systems can lead to outflow of the protected information. As possible directions of 
perfection of systems the way of the organization of reservation of the elements, allowing to provide a 
demanded level of security of the information, and also use of a feedback on presence and amplitude 
of a speech signal for increase of reliability of systems is offered. 

Keywords: Method of provision of protection to speech information maskable by means of 
vibratory-acoustic noise systems. 
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Д.В. КИСЕЛЕВ, Т.П. КИСЕЛЕВА, ТИН ЧЖО, ХТЕТ МИН ПЬЮ 
 

ОПТИМИЗАЦИЯ ВЫБОРА ЭЛЕМЕНТОВ ТЕХНИЧЕСКОЙ СИСТЕМЫ 
С ПОМОЩЬЮ ИНТЕЛЛЕКТУАЛЬНОГО АНАЛИЗА ДАННЫХ 

 
Статья посвящена вопросам использования методов интеллектуального анализа 

данных в задачах синтеза систем контроля, требующих оптимального выбора подмножества 
элементов. Рассматривается решение такой задачи как транспортной. Для снижения 
вычислительной сложности предлагается использование алгоритмов классификации и 
кластеризации. 

Ключевые слова: оптимизация, транспортная задача, интеллектуальный анализ 
данных, классификация, кластеризация. 
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D.V. KISELEV, T.P. KISELEVA, HTIN KYAW, HTET MIN PHYU 
 

OPTIMIZATION OF A CHOICE OF ELEMENTS OF TECHNICAL SYSTEM 
BY MEANS OF DATA MINING 

 

Article is devoted to questions of data mining methods using in control systems design, based 
on an optimum choice of a subset of elements. The solution of such task as a transport task is 
considered. Using of classification algorithms and a clustering for lowering of computing complexity 
is offered. 

Keywords: optimization, transport task, data mining, classification, clustering. 
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С.Н. СЫЧЕВ, К.В. ПОДМАСТЕРЬЕВ, В.А. ГАВРИЛИНА, Е.В. ПАХОЛКИН 

 
ПРИМЕНЕНИЕ МЕТОДА ВЫСОКОЭФФЕКТИВНОЙ ЖИДКОСТНОЙ 
ХРОМАТОГРАФИИ (ВЭЖХ) ДЛЯ ИССЛЕДОВАНИЯ СМАЗОЧНЫХ 

МАТЕРИАЛОВ. ЧАСТЬ 1. АНАЛИЗ БАЗОВЫХ МАСЕЛ  
И КИСЛОРОДСОДЕРЖАЩИХ СОЕДИНЕНИЙ 

 
Рассмотрено применение метода высокоэффективной жидкостной хроматографии 

(ВЭЖХ) для исследований смазочных материалов. В первой части рассмотрена возможность 
анализа базовых масел и кислородсодержащих соединений, получающихся в результате 
термо- и термо-окси-деструкции. Результаты продемонстрированы преимущественно на 
примере нормально-фазового варианта ВЭЖХ. 

Ключевые слова: нормально-фазовый вариант ВЭЖХ, анализ, смазочные материалы. 
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S.N. SYCHEV, K.V. PODMASTEREV, V.A. GAVRILINA, E.V. PAHOLKIN 
 

APPLICATION BY HPLC TO INVESTIGATE THE LUBRICANT. PART 1. 
ANALYSIS OF BASE OILS AND OXYGENATED COMPOUNDS  

 
Concider an Application of the method of high performance liquid chromatography (HPLC) 

for research lubricants. The first part of the analysis, the possibility of base oils and oxygen - 
containing compounds obtained from thermal and thermo-hydroxy-destruction. The results are shown 
primarily on the example of a normal-phase HPLC option. 

Keywords: normal-phase version of the HPLC, analysis, lubricants. 
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УДК 004.925 
 

А.В. ТЮТЯКИН, А.А. КОНДРАШИН, О.М. БОРИСОВ 
 

О ВЫБОРЕ ПРОФИЛЕЙ ФИЛЬТРОВ ИЗОБРАЖЕНИЙ  
В СИСТЕМАХ ТЕХНИЧЕСКОЙ ДИАГНОСТИКИ 

 
Предложен подход к выбору профилей (типов, характеристик и параметров) 

фильтров неинформативных составляющих диагностических изображений. Подход 
базируется на автоматизированном выборе профилей в режиме интерактивного 
взаимодействия с пользователем диагностической системы и обеспечивает выбор профиля 
фильтра, близкого к оптимальному с точки зрения пригодности обработанного изображения 
для его анализа пользователем. 

Ключевые слова: системы технической диагностики; фильтрация изображений; 
профиль; параметры и характеристики фильтра. 
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A.V. TIUTIAKIN, A.A. KONDRASHIN, O.M. BORISOV 
 



ON THE SELECTION OF IMAGE FILTER PROFILES  
IN TECHNICAL DIAGNOSTICS SYSTEMS 

 

An approach to the selection of profiles (types, characteristics and parameters) of non-
informative components of diagnostic images is proposed. The approach is based on the automated 
profile selection in the user’s interactive mode and it allows selecting filter profile as optimal as 
possible from the point of view of processed image suitability for the user’s analysis. 

Keywords: systems of technical diagnostics; image filtering; profile; filter parameters and 
characteristics.  

 

BIBLIOGRAPHY 
 

1. Nerazrushajushhij kontrol' i diagnostika: Spravochnik / Pod red. V.V. Kljueva. – M.: Mashinostroe-nie, 
2005. – 656 s. 

2. Gonsales, R. Cifrovaja obrabotka izobrazhenij / R. Gonsales, R. Vuds. – M.: Tehnosfera, 2005. – 1072 s. 
3. Tjutjakin, A.V. Programma CAD-DAS avtomatizirovannogo vybora harakteristik i parametrov traktov 

vvoda informacii dlja sistem sbora dannyh [Jelektronnyj resurs] // Jelektronnyj zhurnal "Issledovano v Rossii", 179, str. 
1848 – 1856, 2006 g. http://zhurnal.ape.relarn.ru/articles/2006/263.pdf. 

 
Tiutiakin Alexandr Vasilyevich 
State University – Education Science Production Complex, Orel 
Candidate of technical science, associate professor  
of department "Electronics, Computing and Information Security" 
Tel.: +7(4862) 45-57-57 
E-mail: avt@rbcmail.ru 
 
Kondrashin Alexey Andreevich 
State University – Education Science Production Complex, Orel 
Post-graduate student of  department "Electronics, Computing and Information Security" 
Tel.: +7(4862) 45-57-57 
E-mail: fvalley@mail.ru 
 
Borisov Oleg Mihaylovich 
State University – Education Science Production Complex, Orel 
Post-graduate student of  department "Electronics, Computing and Information Security" 
Tel.: +7(4862) 45-57-57,  
E-mail: atomoleg@mail.ru 

 
 
УДК  620.179.1.082.7 

 
В.Н. ЧЕРНЫШОВ, В.В. МИШИН, А.В. СЕЛИХОВ, Н.В. РЫБАКОВА  

 
ИССЛЕДОВАНИЕ ЗАКОНА РАСПРЕДЕЛЕНИЯ  

АКТИВНОГО СОПРОТИВЛЕНИЯ ПОДШИПНИКА  
ПРИ РАЗЛИЧНЫХ РЕЖИМАХ ТРЕНИЯ 

 
В работе рассмотрен вопрос использования закона распределения активного 

сопротивления подшипника качения как образа, отражающего режим трения рабочих 
поверхностей. Проведено исследование вида закона распределения сопротивления в 
зависимости от радиальной нагрузки, частоты вращения и количества смазочного 
материала.  

Ключевые слова: подшипник качения, электрическое сопротивление трибосопряжения. 
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V.N. CHERNYSHOV, V.V. MISHIN, A.V. SELIKHOV, N.V. RYBAKOVA 
 

RESEARCH OF THE DISTRIBUTION OF RESISTANCE  
IN DIFFERENT MODES BEARING FRICTION 

 
In this paper presents question of the distribution of the resistance of the bearing rolling as a 

way of reflecting the mode of working of friction surfaces. The study of the form of the distribution of 
the resistance as a function of radial load, speed and of quantity of lubricant. 

Keywords: ball bearing, electrical resistance of friction units. 
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